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 می خواهیم راهگشایی برای آینده باشیم 

 رضا مهدوی دبیر سی و نهمین جشنواره بین المللی 
موسیقی فجر در گفت و گو با »ایران«:

نداسیجانی

خبر نگار

 ســـه ماه تـــا آغاز ســـی و نهمین جشـــنواره بین المللی موســـیقی فجر باقـــی مانده 
اســـت؛ جشـــنواره ای با رنگین کمانـــی از گونه های مختلف موســـیقی ایران که طی 
چند روز کوتاه، معرف آواها و نواهای موســـیقی ایران بوده و آن را بر صحنه موسیقی 
بـــه تصویـــر می کشـــد.اما این جشـــنواره طی ایـــن چهار دهه بـــا انتخـــاب دبیران و 
نگاه های ســـلیقه ای، فراز و نشیب های بسیاری را تجربه کرده اســـت و با آنکه به 40 
ســـالگی اش نزدیک اســـت اما همچنان جایگاه کم رنگی درعرصه بین المللی دارد و 
شـــاید برای خیلی ها ناشـــناخته باشـــد. اگرچه به گفته رضا مهدوی، دبیر این دوره 
از جشـــنواره، طبق اساسنامه، واژه بین الملل به جشـــنواره بازگشته و بر این اساس 
بایســـتی بخش بین الملـــل جایگاه بین المللی تـــری را به جشـــنواره برگرداند. رضا 

مهدوی هنرآموختۀ سازسنتوراســـت و ســـال ها ســـابقه آموزش و تدریس و کارهای 
اجرایـــی داشـــته و دارد و در معرفی موســـیقی اصیل ایرانی و هنرمنـــدان نام آور این 
حـــوزه در برنامه های مختلف تلویزیونـــی و رادیویی و... تلاش های بســـیاری انجام 
داده اســـت و در کنـــار آن 21 ســـال ســـابقه برگزاری جشـــنواره درمعرفی موســـیقی 
اصیل ایرانـــی و دیگر گونه های موســـیقی در ایران، درحوزه هنـــری را هم دارد. حالا 
به عنوان دبیرســـی و نهمین جشـــنواره بین المللی موســـیقی فجر تصمیـــم دارد با 
بهره گیری از گونه های مختلف موســـیقی و توجه بیشـــتر به نســـل نو موســـیقی، در 
پویا تر شـــدن این جشـــنواره قدم دیگـــری بردارد.گفت و گو با رضا مهـــدوی دبیراین 

دوره از جشـــنواره موســـیقی فجر را در ادامه می خوانید؛

از پویایی کـــه همه علاقه مندند جشـــنواره ها با 
این ویژگی برگزار شـــود، در برهه حساســـی قرار 
داریـــم که عـــده ای خودی هـــای بدتـــر از بیگانه 
مخالف برگزاری جشـــنواره موســـیقی هستند و 
گونه ای از موسیقی را هدف گرفته اند و همچنان 
یـــا تهدیـــد می کنند یـــا انـــگ می چســـبانند تا 
هنرمنـــدان نتوانند از ایـــن موقعیت خوب بهره 
ببرند تا جشنواره در سطحی ضعیف برگزارشود. 
این افراد و هنرمندان خوب اســـت نگاهشان را 
اصلاح کنند. خـــدای ناکـــرده خودی های بدتر 

از بیگانه نشویم!
ما نیاز داریـــم مدیران بالادســـتی با اختصاص 
بودجه هـــای مناســـب به بخـــش هنـــر، بویژه 
موســـیقی به هنرمندان موســـیقی که از ابتدای 
شکل گیری انقلاب اســـلامی همه جوره همراه 
مردم بـــوده و هســـتند درارزش گـــذاری چیزی 
کمتر از جماعت ســـینما و تئاتر تلقی نشوند. از 
نگاه من بودجه جشنواره بین المللی موسیقی 
فجر اگر بیشـــتر از فیلـــم فجر نباشـــد حداقل 
بایـــد برابـــری کند. مـــا حداقل امســـال نیاز به 
۲۰ میلیـــارد تومـــان داریـــم. امروزه موســـیقی 
در جهـــان در خدمـــت همـــه هنرهاســـت. 
آنگونـــه کـــه نمی توانیم یـــک فیلم یـــا نمایش 
را بـــدون موســـیقی تصـــور کنیم! موســـیقی در 
جهان مدت هاســـت تصویری شـــده و اهمیت 
بســـیاری پیدا کـــرده. همچنان بـــا نظارت های 
چندجانبـــه هدایـــت و کنترل روبه رو هســـتیم 
کـــه بـــه نوعـــی ســـرعت پیشـــرفت و خلاقیت 
را می گیـــرد. حساســـیت روی موســـیقیدان، 
آموزش و تصویر در تلویزیون و برنامه ســـازی ها، 
کلام، ســـازبندی ها وغیره وجـــود فعالیت ها را 
کمرنـــگ می کند. نیکوســـت اگر آهنگســـازان 
پیشکســـوت، نوازنـــدگان، تنظیم کننـــدگان، 
روانشناســـان، زیبایی شناســـان، طلبه هـــای 
خوشـــفکر حوزه هـــای علمیـــه و حتـــی دیگـــر 
شـــخصیت هایی کـــه حضـــور مؤثـــری دارنـــد 
بیایند و در همایشـــی پیشـــنهاد و راهـــکار تازه 
ارائه بدهند. باور کنیم جماعت موســـیقیدان 
ایرانـــی شـــریف اســـت و دلســـوز و همـــراه، اگر 
گوشـــه عنایتی ببیند.بر این نظرم درجشـــنواره 
موســـیقی بین الملل فجر امسال، از نمایندگان 
کمیســـیون فرهنگـــی، نهادهـــا، ســـازمان ها 
و ارگان هـــای مختلـــف فرهنگـــی بـــا نگاه هـــا و 
انگیزه هـــای دینـــی، ملـــی، آیینـــی، مذهبـــی، 
سیاســـی فرهنگی، اجتماعی دعـــوت به عمل 
آیـــد تا بـــا حضـــور این دوســـتان به یـــک بیانیه 
مشـــترک در تصویـــب ســـند موســـیقی کشـــور 
دســـت یابیـــم. ســـند موســـیقی کـــه در حال 
حاضر بســـته شـــده اشـــکالاتی بر آن وارد است 
که بایســـتی حل شـــود و بـــه نظرم بهتر اســـت 
مقامات صبوری کنند. این ســـند بـــا نگاه از بالا 
بـــه پایینی که دارد بعید اســـت ضمانت اجرایی 
قوی داشـــته باشـــد و چه بســـا، علیـــه خودش 
بشـــود و ناهنجاری هایـــی را هم ســـبب شـــود. 
امیدوارم نگاه کلان ســـند موسیقی، راهگشایی 
جشـــنواره های  چابک ســـازی  در  پویایـــی  و 

موســـیقی در کشـــور باشد.

چرا تاکنون جشنواره بین المللی 
موسیقی فجر دبیرخانه دائمی 

نداشته؟
نکتـــه مهمی اســـت که جشـــنواره باید صاحب 
یـــک دبیرخانـــه دائمی باشـــد تا همـــه به ویژه 
هنرمندانـــی کـــه در شهرســـتان ها و مناطـــق 
دورتـــر بـــه پایتخت زندگـــی می کننـــد، بتوانند 
در رفـــت و آمـــد باشـــند و در طـــول ســـال در 
برگـــزاری ایـــن رویداد مهـــم مشـــارکت کنند. 
دبیرخانـــه دائمـــی می تواند با حضـــور به موقع 
دبیـــر و حتـــی انتخـــاب دیرهنگام دبیـــر فعال 
باشـــد. راهکارهایـــی دارد کـــه دراینجـــا مجال 
گفتن نیســـت. با ایجاد دبیرخانـــه دائم بخش 
بین الملـــل دسترســـی و آشـــنایی بهتـــری بـــا 
کلیـــت جشـــنواره خواهند داشـــت و انتخاب و 
دعوت ازموســـیقیدانان فرنگی چه بســـا کیفی 
تر شود. خوشبختانه مســـئولان امر با پیشنهاد 
بنـــده برای دبیرخانـــه دائمی موافقـــت کردند.

یکی از موارد آیین نامه جشنواره 
موسیقی فجر اعتلای هنر موسیقی 

و ارتقای سلیقه در فرهنگ 
شنیداری مخاطب است. باتوجه 

به شناخت شما از نسل امروز 
موسیقی، در انتخاب گروه های 
منتخب جدول جشنواره، این 

سطح از سلیقه و اعتلا در کنار ذائقه 
نسل امروز چگونه تبیین و تعریف 

شده است؟
بـــه  بـــزرگان موســـیقی  ایـــن ســـال ها  طـــی 
نحواحســـن خدمتشـــان را به موســـیقی ایران 
انجـــام داده انـــد. اجراهایـــی کـــه به هر شـــکل 
در جشـــنواره های مختلف، در داخـــل و خارج 
از کشـــور برگزارشـــده. موســـیقی ایـــران باید با 
حمایـــت دولـــت درجشـــنواره های معتبـــر در 
جهان شرکت داده شود. استادان موسیقی نیز 
همچنان پرتوان این مســـیر را ادامه می دهند و 
مایه مباهات و افتخار موســـیقی ایران هستند. 
بایســـتی از این عزیـــزان دعوت به عمـــل آید تا 
در بزرگ ترین رویداد موســـیقایی کشور حضور 
داشته باشند؛ به هرشـــکل از میهمان تا داوری 
و اجـــرا و... مـــورد حمایت مـــادی و معنوی هم 
قـــرار گیرنـــد. بـــر ایـــن نظرم هـــر فـــردی که بر 
مســـند موسیقی می نشیند بایســـتی این نگاه را 
به هنرمندان تراز اول داشـــته باشـــد. اما اینکه 
به اصرار بخواهیم در جشـــنواره ها حضورشان را 
داشته باشـــیم، باید به درخواست های منطقی 
ایشان صحه گذاشته شود. آنها مخاطبان خود 
را دارند و همچنان فعالیت هایشان برقرار است 
و امروزه به مدد فضای مجازی و کنســـرت ها در 
فرنگستان، این اتفاق های خوب همچنان رقم 
می خـــورد. معتقدم نســـل نو نیاز بیشـــتری به 
دیده شـــدن دارد و هر میزان بیشـــتر به جوانان 
توجه شـــود و فرصت ها بـــرای آنهـــا فراهم آید، 
جشـــنواره ها موفق تـــر و پویاتـــر خواهند شـــد. 
جشـــنواره بین المللی موســـیقی فجر شاخصی 
اســـت در منطقه و منحصر اســـت. کافی است 
تبلیغات و بودجه کافی مناســـب باشد تا ایرانی 
و خارجی برای ورود درآن ســـر و دست بشکنند.

پیشکسوتان اعتبار هر جشنواره ای 
هستند، جایگاه آنها در این 

جشنواره چگونه است؟
بزرگان موســـیقی به جشـــنواره اعتبار می دهند 
و دعـــوت و تجلیـــل کمـــا فی الســـابق بـــا قوت 
بیشـــتری خواهـــد بـــود تا نســـل جـــوان هم با 
انگیـــزه و اعتمـــاد بـــه نفس بیشـــتری فعالیت 
کنند. امیدوارم هرســـاله از هنرمندان تجلیل و 
تشـــویق به عمل آیـــد حتی به تکـــرار. بی تردید 
هنرمنـــدان دلگـــرم راهنمـــای خوبـــی بـــرای 
موســـیقی کشـــور خواهند بود. نباید فراموش 
کـــرد جشـــنواره بین الملـــل موســـیقی فجـــر و 
جشـــن انقلاب اســـلامی بایـــد با شـــکوه برگزار 
شـــود. این جشـــنواره دورنمای موسیقی کشور 
اســـت و برگزاری هر ســـاله آن، میخ موسیقی را 
محکم تر می کوبد. کســـانی کـــه در قانونگذاری 
کشـــور مؤثرند و با موســـیقی میانـــه خوبی هم 
ندارند به واســـطه برگـــزاری پررونق جشـــنواره 
نـــگاه و رویه خـــود را اصلاح می کننـــد. برگزاری 
مرتب هرســـاله جشنواره موســـیقی فجر به هر 
شـــکل، مهم تر از تفکرات و انتقاداتی اســـت که 
عـــده ای به تعطیل شـــدن یا ضعیف شـــدن آن 

. یشند ند می ا

بخش سرود، سال گذشته در 
قالب جشنواره و در یک سالن 

مجزا برگزار شد. با توجه به اینکه 
بخش سرود قرار است به صورت 
جشنواره ای مستقل برگزار شود، 
در این دوره از برنامه چه ایده ای 

دارید؟
قویاً به ســـرود اعتقاد دارم 

و بارها گفته ام، ســـرود 
دانش آمـــوزی جایـــگاه 
بســـیار والایـــی دارد. 

دهـــه 6۰، آثـــار درخشـــانی تولید شـــد، اما قدر 
آن دانســـته نشـــد و به مرور در دهه هـــای 7۰ و 
8۰ در مـــدارس کمرنگ و کمرنگ تر شـــد. طی 
این ســـال ها برای سرود کوشـــش بسیاری چه 
در مدارس تهران و چه در شهرســـتان ها انجام 
دادم. علاوه بر طرح و برگزاری جشنواره سرود 
دانشجو معلمان که هرســـاله در شهرستان ها 
برگزار و داوری کردم، درس سرود را در دانشگاه 
فرهنگیـــان راه انـــدازی و نهادینـــه کـــردم که از 
ســـال ۱۴۰۰ منجر به برنامه درســـی رسمی برای 
دانشـــجو معلمان شـــد و خوشـــبختانه وجهه 
رســـمی پیدا کـــرد و همچنـــان به ایـــن موضوع 
می پـــردازم. خوشـــحالم برای نخســـتین بار در 
طول تاریخ سرفصل مقدمات آشنایی با مبانی 
نظری موسیقی- ســـرود به مواد درسی دانشگاه 
تربیـــت معلـــم اضافه شـــد کـــه برایـــم افتخار 
است. اکنون ســـرود به ضرورت رسیده و حتی 
واحـــد مســـتقلی با نـــام دفتر ســـرود بر همین 
مبنا در مرکز موســـیقی وزارت فرهنگ و ارشـــاد 
اسلامی ایجاد شـــده است. سال گذشته سرود 
در جشنواره حضور مؤثری داشت و در این دوره 
هـــم امیـــدوارم پررنگ تـــر ظاهـــر شـــود و حتی 
تصمیم داریم جایزه ای بـــرای آن تعیین کنیم.

جدا از اجرا در ســـالن در فضای باز هم تصمیم 
به اجـــرا داریـــم. باید بـــرای فراگیری ســـرود و 
نهادینه شـــدن آن در ایـــن زمینه، الگو ســـازی 
دقیقـــی باشـــد. برای تمـــام عرصه هـــای روزانه 
زندگـــی از قبیل فرهنگی، اجتماعی، سیاســـی 
و غیـــره به ســـرود نیاز مبـــرم داریـــم. البته هر 
آهنگساز و شـــاعر و ترانه ســـرایی نمی تواند در 
ایـــن زمینـــه فعالیت کند و ســـرودواره بســـازد. 
دیدگاه اشـــتباهی بود که در دوره هایی شـــکل 
گرفـــت و کســـانی کـــه در این زمینـــه تخصصی 
نداشـــتند کارهایـــی ســـاختند و خطاهایـــی 
پیـــش آمـــد. وزیـــر محتـــرم فرهنگ و ارشـــاد 
اســـلامی بـــه برگزاری یک جشـــنواره مســـتقل 
بـــرای ســـرود ملی تأکیـــد دارند که ســـال آینده 
برگـــزار می شـــود و این نـــگاه بیانگر آن اســـت 
کـــه حاکمیـــت بـــه ایـــن موضـــوع رســـیده که 
ســـرود مهم اســـت و باید با جدیت به توســـعه 

پرداخت. آن 

سرود بخشی از جشن انقلاب 
است. ایده های دیگری هم در 
خصوص این جشنواره و جشن 

انقلاب تصمیم گیری شده است؟
بخش سرود در جشـــنواره با نگاه نمونه آفرینی 
و الگو ســـازی خواهـــد بـــود. قبـــلاً اجـــازه ورود 
بخش ســـرود بـــه جشـــنواره داده نمی شـــد به 
دلایلـــی از جملـــه صرفـــاً دانش آمـــوزی و کیفی 
نبودن. حتی در نظر داریم جشـــنواره مقاومت 
را کـــه ســـال ها قبـــل تعطیل شـــد بـــه جدول 
جشـــنواره افزوده شود. تأکید می کنم جشنواره 
موســـیقی مقاومت بار دیگر راه اندازی شـــود و 
خروجی آن مثل دیگر جشنواره ها در موسیقی 

فجر حضور داشـــته باشد.

در بخش جایزه باربد چه اتفاقات 
جدیدی قرار است رخ بدهد؟

موضوع یـــا تم این دوره از جشـــنواره را ســـبک 
زندگـــی ایرانـــی یـــا »خانـــواده ایرانـــی« عنـــوان 
کردیـــم و ایـــن موضوع در بخش آهنگســـازی و 
جایـــزه باربد هـــم دیده شـــده. بر این اســـاس 
آهنگســـازان با این محوریـــت از تولیدات خود 

آثار می فرســـتند. 
فرهنـــگ خانواده هـــا در حـــال تغییر اســـت و 
برخـــی گرایش هـــا به ســـمت الگو هـــای غربی 
رفتـــه و بـــه دنبـــال آن زبـــان فارســـی در حال 
لطمه دیدن اســـت. بـــر همین اســـاس امروزه 
ســـبک موســـیقی ایرانی هم بســـیار مورد توجه 
قـــرار می گیرد. طبـــق فراخوان بخـــش رقابتی 
امیدواریم اســـتقبال خوبی با توجه به توســـعه 
و انـــواع جوایـــز مـــادی و معنـــوی بـــه وجود 
بیایـــد. لازم اســـت نـــگاه رقابـــت محور 
در گونه های موســـیقی ایـــران و حتی 

بین الملـــل افزایـــش یابد.

شما از چهره های شناخته شده 
موسیقی ایران هستید که در کنار 

هنر نوازندگی و آموزش، سال ها 
سابقه مدیریت های اجرایی 

وآموزشی هم داشته اید و البته در 
بزنگاه های مختلف، انتقاداتی هم 
به برخی جریان های موسیقی وارد 

کردید مانند نشست »گفتمان 
ضرب اصول« و نقدهایی که به 

جشنواره های موسیقی بود. با توجه 
به این موضوع، حضور شما در این 

دوره از جشنواره با چه اتفاقات 
تازه ای همراه خواهد بود؟

 شـــخصاً ایده آل گـــرا هســـتم ودرعیـــن حـــال 
واقـــع گـــرا. ســـعی می کنـــم هرمســـئولیتی را 
متعهدانـــه بـــه انجـــام برســـانم و طی ســـال ها 
به ســـهم خـــود بـــرای پویایی موســـیقی تلاش 
کرده ام. بزرگواران دکتراللهیاری و دکترستایشگر 
بنـــده را بـــرای این مســـئولیت مهم به شـــورای 
سیاســـتگذاری معرفـــی و انتخـــاب کرده انـــد و 
شـــاید این انتخاب به ســـبب تعهـــد و پایبندی 
از صفرتا صد مـــوارد گوناگون در اجـــرا بوده، که 
بخشـــی از خلأ در جشـــنواره پیـــش رو را بتوان 
جبـــران و حرکـــت مثبتـــی را درکنارعزیـــزان با 
تجربه و توانمندی ســـتاد اجرایی داشته باشیم. 
نکته دیگـــر اینکه درآیین نامه جشـــنواره چنین 
آمـــده: »جشـــنواره بین المللـــی موســـیقی فجر 
بـــا عنـــوان باســـابقه ترین و بزرگ تریـــن رویداد 
موســـیقایی کشـــور شـــناخته می شـــود « و این 
نکته بســـیار مهمی اســـت. اما اینکه این رخداد 
مهـــم موســـیقایی با چـــه سیاســـتگذاری هایی 
حرکـــت کنـــد و چـــه حمایت هایـــی از دیگـــر 
صنـــوف و ســـرمایه گذاران دولتـــی و خصوصی 
خواهد داشـــت، قابل بحث و بررســـی اســـت! 
این اتفاق در ســـینما و ورزش بسیار رخ می دهد 
اما در کلیت موســـیقی حتی در بخش موسیقی 
پاپ هـــم، دیده نشـــده  یا بســـیار کم رنگ بوده 
اســـت! ســـرمایه گذاری هـــا در موســـیقی اندک 
اســـت و نبـــود حمایت هـــای مـــادی و معنـــوی 
اهالـــی موســـیقی را رنج می دهد. کنســـرت ها و 
تولیدات موســـیقی، عـــدد و رقمـــی قابل توجه 
ندارند کـــه بتوان بر آن صحه گذاشـــت. گردش 
مالی ســـالیانه شـــاید برای برخی چشم و دهان 
پرکـــن باشـــد ولی بـــه عنـــوان اقتصـــاد و بـــازار 
هنر مطمـــح نظر نیســـت. یکـــی از دلایـــل این 
موضـــوع محدودیت هایی اســـت کـــه در تولید 
و اجرای موســـیقی وجـــود دارد. بخش مهمی از 
ســـرمایه گذاران دولتـــی و خصوصـــی همچنان 
با مقولـــه هنر موســـیقی بیگانه هســـتند بویژه 
موســـیقی هایی که در دنیا به عنوان موســـیقی 
جـــدی و ارزشـــی بـــرای آن جایـــگاه قائلنـــد و 
بایـــد مـــورد حمایـــت دولت هـــا و شـــهرداری ها 
قراربگیرند. حال قرار اســـت بـــا حضوربنده چه 
اتفاقی رخ بدهـــد باید بگویـــم؛ واقعیت امراین 
اســـت متولیان فرهنـــگ و هنر و بالادســـتی ها، 
از گذشـــته تـــا کنون نـــگاه جدی به ایـــن رخداد 
پرســـابقه و بزرگتریـــن رویـــداد موســـیقایی در 
کشور نداشـــته اند و براین اساس تلاش نکردند 
بـــه لحاظ مـــادی و معنـــوی برای این جشـــنواره 
ســـرمایه آوری خاصی داشته باشـــند. به عبارتی 
نگاه مناسبتی و مصلحتی مانع توسعه و پویایی 
موسیقی درایران شده است. اکثر مواقع شورای 
سیاستگذاری جشـــنواره و دبیر آن در دقیقه نود 
تشـــکیل وعدد بودجه هم شـــفاف و مشخص 
نبوده اســـت. بنابراین طبیعی اســـت به ســـبب 
نامشـــخص بـــودن بودجـــه و سیاســـت ها، هر 

دبیـــری با شـــاکله قوی هـــم ورود کند.
نمی تـــوان بدرســـتی برنامه ریـــزی دقیقـــی ارائه 
داد. نکتـــه قابل توجه این اســـت کـــه آیین نامه 

هـــم تأکیـــد دارد بـــا توجـــه بـــه مســـئولیتی که 
برعهده دبیرجشـــنواره بوده، بر اســـاس بودجه 
و توانمندی تعریف شـــده باید برنامه ریزی های 
و  آل هـــا  ایـــده  نـــه  و  دهـــد  ارائـــه  را  خـــود 

توانایی هایـــش!

دربخش بین الملل چه نگاهی 
دارید؟

 تـــلاش ایـــن اســـت بخـــش بین الملـــل قوت 
بیشـــتری داشـــته باشـــد و از حضور هنرمندان 
تراز اول کشـــورهای مختلف بهره مند شـــویم و 
البته یادآور شوم، در شورای سیاستگذاری طبق 
اساسنامه، واژه بین الملل به جشنواره بازگشته 
و بـــر ایـــن اســـاس بایســـتی بخـــش بین الملل 
جایگاه بین المللی تری را به جشـــنواره برگرداند 
که لازمه آن بودجه کافی اســـت. ایده و اندیشـــه 
نخســـت من موضوع »جاده ابریشم« بود. یعنی 
حضـــور هنرمنـــدان خارجـــی از چین تـــا اروپا. 
امـــا هزینه ســـفرهواپیمایی و اقامـــت هتل آنها 
بـــه غیر از دســـتمزد، مبلغـــی حـــدود ۱۰ میلیارد 
تومان برآورد می شـــود که این شـــاید بودجه کل 

جشـــنواره در ســـال های قبل بوده باشد.

در بخش کودک و نوجوان چه 
تغییراتی قرار است شکل بگیرد؟

در این دوره از جشـــنواره، بخـــش جذاب کودک 
و نوجـــوان بـــا تفاوت هایی به جدول جشـــنواره 
برگردانـــده خواهـــد شـــد. کودکانـــی را کـــه در 
فضای مجازی بســـیار خبره اجرا می کنند نباید 
از نظردورداشـــت.اجراهای دوره هـــای گذشـــته 
بیشـــترمربوط به گروه های موســـیقی کودک و 
نوجـــوان به شـــکل موســـیقی ارُف بـــود. به طور 
مثـــال در چنـــد دوره مقطعی ارکســـتری از گروه 
پارس آقای ناصرنظر یا خانم ســـودابه ســـالم به 
روی صحنـــه رفت. ایـــده ما این اســـت از حضور 
دختران و پســـران کـــودک و نوجـــوان همچون 
یک نوازنده حرفه ای بهره ببریم تا با محتواهای 
متنوع، به روی صحنه بیایند و دربخش مسابقه 

هم شـــرکت داده شوند.

بخش بانوان چطور؟
حضـــور بانوان در جدول جشـــنواره که دربرخی 
 دوره هـــای قبـــل بـــا عنـــوان »گل یـــاس« برگزار

مـــی شـــد، متأســـفانه بـــا نگاه های ســـلیقه ای، 
موجب شـــد آرام آرام بانوان هنرمند کشـــورمان 
بی انگیـــزه شـــوند و از حضورشـــان کمتـــر بهره 
ببریـــم. بنـــا داریـــم در صـــورت اســـتقبال همه 
جانبـــه خودشـــان از توجه بیشـــتر و جدی تری 
برخوردار گردند و تمام روزها در سالن مشخصی 
در گونه هـــای مختلـــف موســـیقی اجرا داشـــته 
باشـــند و حتـــی به بخش مســـابقه هـــم بیایند 
وشـــاید در این بخـــش از میهمـــان خارجی هم 

دعـــوت کنیم.

با توجه به شاکله موسیقی پژوهی 
شما در بخش پژوهش چه تغییراتی 

صورت می گیرد؟
بخـــش پژوهـــش در ایـــن دوره از جشـــنواره 
پررنگ تر دیـــده خواهد شـــد. در دوره های قبل 
با حضور یک کارشـــناس در مکانی بدون حضور 
مخاطـــب از میهمانانی دعوت بـــه عمل می آمد 
و چنـــدان مورد اقبـــال قرار نمی گرفت. در ســـه 
دوره قبـــل به مـــن پیشـــنهاد شـــد میهمانان و 
کارشناســـان ایـــن بخـــش را بـــه رادیو بیـــاورم و 
گفتمان های پژوهشـــی با مخاطبـــان میلیونی 
روبـــه رو شـــوند و اتفاقاً مـــورد اســـتقبال هم قرار 
گرفـــت. از نـــگاه مـــن بخـــش پژوهشـــی نباید 
تنها به گفت و شـــنود خلاصه شـــود، بلکه بهتر 
اســـت از پایان نامه های دوره کارشناســـی ارشد 

و همچنیـــن رســـاله های دکتـــری از رشـــته های 
پژوهـــش هنر، مدیریـــت و مطالعـــات فرهنگی 
و... کـــه بـــه هر شـــکل بینارشـــته ای و مرتبط با 
موسیقی هستند بهره برد و مورد داوری قرار داد. 
این اتفـــاق می تواند در جدیت جشـــنواره بیش 
از پیـــش مؤثر واقع شـــود و جامعه پژوهشـــگر را 
دلگـــرم کنـــد و دســـتمایه ای هم بـــرای نهادها، 

ســـازمان ها و دانشـــگاه ها باشد.

در بخش موسیقی پاپ چه 
برنامه هایی در نظر دارید؟

مثل ســـابق یکـــی از ســـالن های بـــزرگ تهران 
به موســـیقی پاپ کـــه بخش جنبی جشـــنواره 
اســـت اما بـــه شـــکلی همیشـــه مؤثـــر و پرتوان 
حضور داشـــته اســـت، اختصاص پیدا می کند. 
البتـــه بر ایـــن باورم کـــه در این ســـال ها در حق 
موسیقیدانان متقدم پاپ بعد از انقلاب اسلامی 
مثل دیگر موســـیقیدانان گونه های کلاســـیک و 
ملی، کم لطفی شده اســـت. چه بخواهیم و چه 
نخواهیم موسیقی پاپ به بخش مهم جشنواره 
موســـیقی فجر تبدیل شـــده اســـت و بیشترین 
مخاطب و آورده اقتصادی را برای جشـــنواره دارد 
و می طلبـــد نـــگاه جدی تری به آن شـــود. بر این 
اســـاس در نظـــر دارم این بخش در دو قســـمت 
برگزار شـــود و در آن داوری هـــم صورت بگیرد تا 
ان شاءالله سال آینده شـــاهد جشنواره مستقل 
موســـیقی پـــاپ و موســـیقی تلفیقـــی باشـــیم. 
در ایـــن دوره از جشـــنواره بـــا حمایـــت رئیـــس 
جشـــنواره دکتر اللهیـــاری، بخش تک شـــیارها 
)تـــرک( هم بـــه داوری ها افزوده شـــده اســـت. 
تمایـــل دارم چهره هـــای اولیـــن موســـیقی پاپ 
در دهه هـــای 6۰ و 7۰ در اجـــرا و داوری ها جایگاه 
ویژه ای بیابند. تاکنون شـــرکت ها و مؤسســـات 
مربوطه گروه هـــا را در آرایش منظم برای اجرای 
جشـــنواره معرفی کرده اند که امیدواریم امسال 
همکاری مـــان در نـــوع ارائه محتـــوا روی صحنه 
مستحکم تر باشـــد. امیدوارم پیشـــنهاد دعوت 
از پیشکســـوتان عرصـــه موســـیقی پـــاپ بعد از 
انقـــلاب اعـــم از خواننـــدگان، تنظیم کنندگان، 
آهنگســـازان و ترانه سرایانی که ســـال ها در این 
عرصـــه فعالیت هـــای مؤثـــر داشـــته اند، هم از 
ســـوی این عزیزان و هم مســـئولان جدی تلقی 
و دنبـــال شـــود و اگـــر امـــکان آن وجود داشـــته 
باشد هنرمندان پیشکســـوت در سالن دیگری 
اجرای برنامه داشـــته باشـــند و همچنین داوری 
بخش موســـیقی پاپ جوان را عهده دار شـــوند 
که می توانـــد اتفاق نیکویی در توســـعه، نظارت 
و افـــق آینده موســـیقی پاپ به شـــرط ســـلامت 
باشـــد. نســـل جـــوان باانگیـــزه قطعـــاً نیـــاز به 
دانـــش وتجربـــه  دارد. ایـــن نـــگاه غلـــط حضور 
موســـیقی پـــاپ صرفاً بـــا محوریت اقتصـــادی را 
صحیـــح و به صلاح نمی دانم. به همین ســـبب 
در جلســـه نخست شـــورای سیاســـتگذاری و در 
حضـــور معاونت محتـــرم امور هنری پیشـــنهاد 
دادم از ســـال آینـــده جشـــنواره ویـــژه ای بـــرای 
موســـیقی پاپ با حضور و داوری پیشکســـوتان 
ایـــن حـــوزه برگزار شـــود کـــه ایشـــان و اعضای 
شـــورای سیاســـتگذاری هـــم موافقـــت ضمنی 
خـــود را اعلام کردند تـــا این بخش ازموســـیقی 
هم مانند دیگر جشـــنواره های موســـیقی جوان 
و موسیقی نواحی، ارزش گذاری و جایگاه بهتری 
بیابد تـــا خروجی این جشـــنواره ها و برگزیدگان 
آنها، هر ســـاله در جشنواره بین المللی موسیقی 

فجر شـــرکت داده شوند.
چه ایده های دیگری مدنظر دارید؟

انتشـــار بولتن جشنواره مهم اســـت تا دیدگاه و 
نقطه نظرهای هنرمندان و منتقدان موســـیقی 
در هر دوره در آن جمع آوری شـــود، مانند اتفاقی 
که اواخر دهـــه 6۰ در مجله آهنگ صورت گرفت 

و ماندگار شـــد. همچنیـــن قرار اســـت در این 
دوره از جشـــنواره »نمایش فیلم کنســـرت های 
خاطره انگیز« هم داشـــته باشـــیم. مـــا باید از 
تجربیـــات خـــوب پیشـــینیان اســـتفاده کنیم 
بنابرایـــن همان طورکـــه قبل تـــر اشـــاره شـــد، 
همـــه ایـــن مـــوارد شـــاکله ذهنی من اســـت و 
با توجـــه بـــه تجربه هـــای مدیریتـــی و اجرایی 
برگـــزاری چندین جشـــنواره در ســـطح ملی در 
حـــوزه هنری، متأســـفانه این تجـــارب به دلیل 
کمبـــود بودجه در 5 شـــب خلاصه می شـــود. 
ناگفته نماند با بودجه اندک و شـــرایط سختی 
که ســـال گذشته ایجاد شد متأســـفانه کمتر از 
حضور اهالی موسیقی دستگاهی برخورداریم. 
بنابراین طبیعی اســـت بخش بیشـــتری از این 
تصمیمـــات حداقـــل در ســـال اول دبیـــری ام 
کمرنـــگ جلوه کنـــد. موســـیقی در کشـــور ما 
شرایط خاص و حساســـی دارد و یادمان باشد 
اشـــتباه یـــک هنرمنـــد روی صحنـــه، می تواند 
مدت هـــا اجراهـــای صحنـــه ای و تولید آثـــار را 
به محـــاق ببـــرد و ممیزی ها و فراینـــد مجوزها 
را طولانـــی کنـــد. بـــر این اســـاس بایـــد تلاش 
کنیم مســـیر موسیقی به درســـتی انتخاب و در 
راســـتای اعتلای هنر شریف و مظلوم موسیقی 
با اهداف نظام ســـازگاری و هدایت شود تا افق 
نگاه مان به آینده بلند و روشـــنی بخش باشد تا 
بتوانیم راهگشـــا برای آینده موســـیقی در ایران 
باشـــیم.امیدواریم این اتفاقات شکل بگیرد و 
این اجراها را با کیفیت شـــاهد باشیم. برگزاری 
جشـــنواره بین الملل موسیقی فجر بسیار مهم 
اســـت. اگـــر این جشـــنواره به هر دلیـــل برگزار 
نشـــود، وضعیت موســـیقی از آنچه که هســـت 
بهتر نخواهد شـــد و کلیت موســـیقی در کشور 
آســـیب می بینـــد و در ادامه موســـیقیدانان به 
لحـــاظ معیشـــتی، جایگاهـــی و ســـاختاری در 
طول ســـال دچار آسیب و مشـــکلات خواهند 
شـــد که این موضـــوع در گذر زمان به ســـختی 

التیـــام می یابد.

در صحبت های خود اشاره داشتید 
برای پویا ترشدن این جشنواره 

انگیزه دارید و طبق بررسی 
دوره های گذشته، این انتخاب 
صورت گرفته است. سؤال این 

است چرا با گذشت تقریباً 40 دوره 
 از برگزاری جشنواره 

بین المللی موسیقی فجر، این 
رویداد مهم موسیقی نتوانسته 

مانند جشنواره های فیلم و تئاتر 
پویاتر و بهتر دیده شود؟

از ســـال ۱۳6۴ کـــه آغـــاز برگـــزاری جشـــنواره 
موســـیقی فجر بـــوده، تاکنـــون، هر فـــردی که 
دبیـــری ایـــن جشـــنواره را بـــر عهـــده گرفتـــه، 
هدفـــش پویایـــی و توســـعه جشـــنواره بـــوده 
اســـت. همه اهالی موســـیقی براساس توانایی 
و امکاناتشـــان دغدغه مند بوده انـــد. اما وقتی 
امکانـــات و مقـــدورات انـــدک اســـت بهترین 
ایده هـــا هم پـــرورش پیـــدا نمی کنـــد. پویایی 
مســـتلزم زیرســـاخت هایی اســـت که بایستی 
فراهـــم شـــود. به طورمثـــال، امســـال تصمیم 
داریـــم بطور جدی تـــر به جایـــزه باربـــد با دید 
وسیع تری بپردازیم. این اتفاق درسال گذشته 
هم بـــا وجود محدودیت ها و ســـختی هایی که 
گذشـــت، به خوبی برگزار شـــد. سال گذشته 
عـــده ای از داخـــل و خارج، کمر همت بســـته 
بودند که جشنواره برگزار نشـــود و هنرمندانی 
را که می خواســـتند حضور پیدا کنند به اشکال 
گوناگون تهدید و ارعـــاب می کردند. به حول و 
قوه الهی و تلاش مسئولان جشنواره با کیفیت 
نســـبی به خوبی برگـــزار شـــد. بنابراین جدای 

گفت و گو

نباید فراموش کرد 
جشنواره بین الملل 

موسیقی فجر و جشن 
انقلاب اسلامی باید 

با شکوه برگزار شود. 
این جشنواره دورنمای 

موسیقی کشور است

عکس ها: سایت جشنواره موسیقی فجر


